
Fons de promoció d’activitats 2008

Activitat Subvenció

Ajut Congrés AMDS08 1.391,33
Congrés Dynamical
Systems and Topology 1.000,00
VI Jornadas de
Matemática Discreta 1.460,20
Total 3.851,53

L’import del fons de promoció d’activitats
a l’inici de l’any 2008 era de 47.596,87e. Les

despeses van ser de 3.851,53e i els ingressos de
3.991,43e. Aix́ı, l’any 2008 el fons va tenir un
balanç positiu de 139,90e i va acabar amb un
valor de 47.736,77e.

Separant, com és tradició, els diners del
fons de promoció d’activitats, la Societat va
començar l’any 2008 amb un valor positiu de
12.181,74e i va finalitzar amb un benefici de
1.693,86e i un saldo positiu de 13.875,56e.

Finalment, us presentem el pressupost de la
SCM per al 2010:

Pressupost SCM 2010
Concepte Ajuts IEC Altres ajuts Ingressos Despeses

Publicacions 7.600,00 21.600,00
Quotes 31.080,00
Despeses de Secretaria 7.000,00
Fons de promoció 7.000,00
Olimṕıada 5.000,00 1.000,00 7.000,00
13a Trobada 3.000,00 500,00 4.000,00
5a 6a Trobada Ensenyament 5.000,00 1.000,00 6.000,00
Cangur 2009 4.000,00 5.000,00 82.000,00 93.380,00
Premi Albert Dou 2.000,00
Altres 2.000,00 4.000,00 5.000,00
Estalmat 3.000,00 3.000,00
Museu de les Matemàtiques 3.000,00 3.000,00
Total 32.600,00 10.000,00 115.380,00 157.980,00

Observeu que hem augmentat la quota del Cangur a 4e, i que hem inclòs el Premi Albert Dou, que
començarà a atorgar-se el proper any.

M. Teresa Mart́ınez-Seara
Tresorera de la SCM

Internacional

Estudiants catalans fora de Catalunya

Sempre hi ha hagut un col.lectiu d’estudiants
catalans, no gaire nombrós però important, que
han anat un temps a l’estranger, per estudiar la
carrera, o el doctorat, o a fer un postdoc, fins i
tot n’hi ha que s’hi han acabat quedant a viure.
Sense tenir cap estad́ıstica a la mà, segurament
no és escabellat afirmar que les destinacions són
d’allò més variades... hi ha catalans a tot arreu!

Reprodüım l’entrevista a Montserrat Casals

i Ruiz, una estudiant de matemàtiques de la
UB que, amb la carrera tot just acabada, i amb
una empenta i energia admirables, va decidir
anar-se’n lluny de casa a rebre la formació doc-
toral. Ara que ha culminat amb èxit aquesta
última etapa de la formació universitària, ens
explica la seva experiència, tant des del punt de
vista professional com personal.
SCM: Montse, vas acabar la carrera de mate-

4



màtiques a la UB el juny de 2004, i el mes de
maig de 2009 vas defensar la teva tesi doctoral a
la Universitat de McGill a Canadà. Com ha estat
l’experiència d’estudiar un doctorat a l’estranger?
M. C.: Enriquidora en tots els sentits, tant
personal com professional. En l’àmbit professi-
onal, t’obre l’espai de treball: et permet d’in-
terrelacionar-te i treballar amb persones amb
diferent background, diferent escola, diferents
punts de vista, diferents sistemes de treball. I
de totes les diferències, un en pot aprendre. A
més a més, et permet contrastar els sistemes
educatius: un pren consciència dels punts forts
que té el nostre sistema català, i dels que es
podrien millorar.

Montse Casals durant la seva primera nevada a
Montreal (al carrer Saint Laurent).

SCM: I en l’àmbit personal?
M. C.: En l’àmbit personal, també és tota una
experiència. És interessant veure les coses que
formaven part de la teva vida quotidiana des
d’una altra perspectiva. A vegades, et sorprèn
què trobes a faltar, i viceversa, què no. L’escala
de valors es reajusta i en certa manera se sim-
plifica: moltes de les coses que creies essencials
veus que no ho són, i les poques que śı que ho
són les valores més. Entre les coses que em van
sorprendre d’enyorar destacaria el contrast de
paisatges. Catalunya és un páıs petit però on
tenim de tot!, mar, muntanyes, zones de secà, zo-
nes de regadiu, riquesa arquitectònica, racons i
raconets! El Quebec té un paisatge espectacular,
però monòton. La ciutat no és massa interessant

(arquitectònicament) i, un cop en surts, tot és
tan lluny... I la natura no fa la mateixa olor...
no tenen timó, ni romańı...

En molts aspectes vius les dues cares d’una
mateixa manera. Sents nostàlgia de les teves
tradicions i festes, però n’aprens i en vius unes
altres: el Halloween, el Thanksgiving o el dia
del Quebec; trobes a faltar poder-te expressar
en català, però millores una altra llengua; se’t
fa la boca aigua quan penses en el menjar de la
mare, però t’especialitzes en menjar canadenc
(que en aquest cas és dir xinès-canadenc, indi-
canadenc...); uns dies desitjaries que l’hivern fos
dolç com a Catalunya, uns altres estàs encan-
tada amb la neu i el fred, que, al més cru de
l’hivern, arriba a 30 sota zero!
SCM: D’on ets?
M. C.: Sóc de Balaguer, i em fa molta il.lusió no
haver d’afegir entre dents: un poble �a prop de
Barcelona�. Però és que la prov́ıncia de Lleida
no es coneix gaire i si volia fer entendre a la gent
d’on sóc, era la millor aproximació que tenia.
Fins i tot dins de Catalunya, som la prov́ıncia
menys coneguda... i la gent es perd un petit
tresor! Tot aquest temps he tingut com a es-
talvi de pantalla del meu ordinador la foto de
Balaguer amb les murades medievals, el riu Se-
gre i el Montsec de fons... preciós! I cada cop
que donava una xerrada, o al principi o al final,
m’assegurava que es veiés la foto. Una petita
debilitat!
SCM: Se t’han fet llargs aquests quatre anys
lluny de casa?
M. C.: La veritat és que el temps m’ha passat
força ràpid. Però també s’ha de dir que he apro-
fitat cada oportunitat que he tingut per tornar
a Catalunya: conferències, visites acadèmiques,
cursos organitzats pel CRM... Un dels moments
més durs va ser un Nadal que no vaig poder
venir. I encara que els pares m’enviessin torrons
per a endolcir-lo, va ser dif́ıcil.
SCM: Què destacaries dels canadencs?
M. C.: Com tothom, els canadencs tenen coses
que són d’admirar. Una és el tractament posi-
tiu que tenen de la immigració. Els canadencs
senten curiositat pels nouvinguts: juguen a en-
devinar d’on ets per l’accent, et pregunten per
la teva ocupació, si et trobes bé al páıs, s’ex-
cusen pel fred... Estan orgullosos del seu páıs,
però sense caure en patriotisme barat. I aquesta
actitud es tradueix en una actitud també po-
sitiva per part dels immigrants: la majoria té
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una sensació de gratitud i respecte pel páıs que
els ha acollit. És interessant com han aconse-
guit aquest equilibri. A Europa tenim molt a
aprendre en aquest aspecte.

Una altra cosa de què un s’adona ràpid és del
seu civisme i compliment de les lleis. Dos exem-
ples: el primer, poqúıssima gent i en poqúıssi-
mes ocasions toquen el clàxon conduint (tot un
descans per a tothom!); el segon, els càmpings
públics en temporada baixa no tenen vigilant:
compten que la gent deixarà els diners correspo-
nents en unes bústies i que deixaran el lloc net
i endreçat per al proper visitant... i ho fan!

Un altre tema: la visió que tenen els cana-
dencs sobre la independència del Quebec. Jo
m’esperava que tindrien la mateixa actitud
agressiva que vivim nosaltres a Catalunya, però
no és pas aix́ı. Evidentment hi ha gent que no
ho comparteix, però sempre des del respecte.
Mai he sentit cap comentari contrari al fet que
la independència es pugui decidir a través d’un
referèndum! O que cataloguessin els indepen-
dentistes d’antisolidaris o de radicals. O que els
partits nacionals fessin demagògia contra el Que-
bec. A molts poĺıtics espanyols els convindria
passar una temporada allà...
SCM: Tornant a qüestions professionals, en quin
tema has fet el doctorat?
M. C.: Molts cops, en matemàtiques, no estu-
diem els objectes individualment sinó que els
estudiem mòdul una determinada relació d’e-
quivalència, per exemple, en àlgebra, mòdul iso-
morfisme. Des del punt de vista de la lògica i
la teoria de models, el problema principal és la
classificació mòdul equivalència elemental: dos
objectes són elementalment equivalents si els
conjunts de fórmules (en un determinat llen-
guatge —grups, anells...—) que són veritat en
cadascun d’ells coincideixen. En el cas de grups
abelians (no necessàriament finitament gene-
rats), la classificació elemental és un resultat
clàssic de Wanda Szmielew (1955) que utilitza
tècniques d’àlgebra i lògica per a determinar els
invariants que caracteritzen les classes d’equi-
valència. En el cas de grups lliures, la qüestió és
coneguda com el problema de Tarski, que va ser
formulat cap als anys quaranta. La solució s’ha
publicat recentment, el 2006, independentment
per Zlil Sela, i per Olga Kharlampovich i Alexei
Miasnikov, el meu director de tesi. La demos-
tració, a part de ser important per si mateixa,
també ho és per la tècnica que desenvolupa, i

pel fet que combina elements de geometria al-
gebraica (sobre grups), teoria de grups i lògica.
La meva tesi és un primer pas cap a la classifica-
ció elemental dels anomenats grups parcialment
commutatius (també coneguts com a right an-
gled Artin groups), i reforça els vincles entre
teoria de models, geometria i teoria de grups.
En concret, el resultat principal és la descripció
algoŕıtmica de solucions de sistemes d’equacions
sobre aquests grups.
SCM: Hi ha algú a Catalunya que faci recerca
relacionada amb aquests temes?
M. C.: A Catalunya tenim un grup molt actiu
de teoria de grups. L’equip local esta format per
en Pep Burillo, en Warren Dicks, l’Enric Ven-
tura i els seus estudiants. Durant aquests anys
de doctorat, han organitzat un munt d’activi-
tats relacionades amb la teoria de grups: works-
hops, advanced courses, congressos,... De fet,
el congrés �Geometric and Asymptotic Group
Theory with Applications� (GAGTA), que es
va celebrar a Manresa el 2006, va tenir tant
d’èxit que va generar (i continua generant) una
sèrie de congressos i workshops arreu del món:
GAGTA Dortmund 2007, GAGTA Nova York
2008, GAGTA Workshop Montreal 2010...

També m’agradaria remarcar l’important
nombre d’investigadors internacionals sobre teo-
ria de grups que han fet estades al CRM: Oleg
Bogopolski, Laura Ciobanu, Stefano Francavi-
glia, Sergei Ivanov, Armando Martino, Pascal
Weil, i la llista continua i és llarga! Cada cop que
he vingut a Catalunya he pogut gaudir d’una
activitat o altra al CRM; de fet, el meu primer
preprint (amb Ilya Kazachkov) es va publicar a
la sèrie del CRM.
SCM: Quines diferències has trobat entre estudi-
ar al Canadà i estudiar a Catalunya?
M. C.: Començo amb una autocŕıtica. Em vaig
adonar que mai m’havia preocupat del meu
curŕıculum i que, per sort o per desgràcia i
especialment a fora, compta i bastant! Estudi-
ants d’altres päısos, especialment päısos de l’est
i Estats Units, es preocupen del seu curŕıculum
des de sorprenentment joves: van a campaments
de matemàtiques als estius, a escoles i insti-
tuts especializats; participen en competicions
(olimṕıades matemàtiques, Putnam...); s’incor-
poren a grups de recerca des del segon any a la
universitat, etc. Aix́ı que des d’un punt de vista
formal i a l’hora de demanar beques internacio-
nals és molt complicat competir.
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Recordo que al cap d’una setmana d’arribar
a McGill, vam tenir la presentació dels nous
membres: el director del departament presen-
ta a tothom i explica que bons que són tots.
En aquell moment, vaig pensar: on m’he posat?
Però en contrast amb aquesta primera impressió,
un cop a l’hora de treballar, em vaig adonar que
matemàticament estava molt ben preparada i
tenia un nivell d’independència alt. A la UB
m’havien ensenyat a treballar per mi mateixa i
a treballar bé.
SCM: És a dir, que això que a fora sempre ho
fan tot millor que a casa, no és ben bé aix́ı...
M. C.: D’alguna manera crec que aquesta au-
tocŕıtica s’estén a les institucions; en general,
a Catalunya tenim un professorat de qualitat,
però no ens preocupem prou de vendre’ns bé. A
la Universitat de McGill tenen el convenciment
que són una de les millors universitats del món,
la comunitat realment ho pensa. I, ho dic sin-
cerament, no hi he trobat pas tanta diferència
amb les universitats catalanes.

Crec que el grau de convicció que tenen, i
que a nosaltres ens falta, té un paper important.
Aix́ı com el grau de motivació d’estudiants i pro-
fessors. No he pogut entendre si és el que arriben
a pagar els estudiants per la matŕıcula el que els
ho fa valorar, o és el sou dels professors que
els incentiva, o és el control que la universitat
imposa a professors i estudiants, o una mica de
cada... però, sigui el que sigui, funciona, la gent
està motivada, es nota en l’ambient, es contagia
i repercuteix tant en la producció com en el grau
de satisfacció.
SCM: Parla’ns de l’ambient i de l’entorn ma-
temàtic a McGill, vist des de dins.
M. C.: La vida matemàtica a Montreal és in-
tensa i ben organitzada. Cada setmana hi ha
seminaris organitzats per professors, per estudi-
ants, pel Centre de Recerca... Poden ser bons o
no tan bons, però el que és important és el ritme.
Hi ha una dinàmica en la qual la gent entra, i
que no et permet relaxar-te. És clar que als semi-
naris hi ha una contribució molt important dels
locals, però per això mateix un s’ha d’esforçar
a tenir quelcom nou per explicar, encara que
no sigui una publicació teva. Es formen grups
espontanis per a la lectura d’articles. S’organit-
zen grups de suport per a tot el que et puguis
imaginar: integració d’estudiants internacionals,
redacció de la tesi...

Hi ha una connexió interuniversitària im-

pressionant: en molts sentits, les universitats de
Montreal funcionen com una de sola. I aquesta
interrelació es passa a professors i a estudiants.
Professors de la mateixa àrea a diferents univer-
sitats, fins i tot de ciutats diferents, conviden
especialistes conjuntament; aix́ı redueixen cos-
tos i optimitzen el nombre de gent que es pot
beneficiar dels seminaris. Els estudiants es po-
den matricular de cursos a qualsevol universitat
de Montreal de manera directa; aix́ı es poden
fer cursos molt més especialitzats, i l’oferta pot
ser molt més àmplia que si cada universitat es
preocupés només dels seus estudiants.

El nivell organitzatiu també es veu reflectit
en el treball del dia a dia. L’organització dels
doctorats és més jeràrquica. El director dóna
cursos especialitzats de background per a tots els
seus estudiants. Després divideix els estudiants
en grups de dos o tres i assigna problemes al
grup. Normalment, hi ha un postdoc encarregat
de supervisar i ajudar. El director realment guia,
marca camins i, en casos äıllats, s’involucra en
detalls tècnics. Això és el que permet formar
grups grans i ser competitiu.

També tenen una poĺıtica molt agressiva
de captació d’estudiants de doctorat, de post-
doctorat i de professorat: hi ha un comitè respon-
sable de recerca amb l’objectiu clar d’aconseguir
els millors. L’�amiguisme� té un paper secunda-
ri, encara que les referències i el qui t’apadrina
śı que es tenen en compte.

La part negativa: sovint el sistema es deshu-
manitza. Si, per les raons que siguin, fas baixar
les estad́ıstiques i l’alarma del sistema salta, no
hi ha compassió: tens un peŕıode de temps for-
mal per arreglar-ho, o estàs fora del sistema.
SCM: Tu mateixa ets una prova més d’això que
dius que la formació matemàtica a Catalunya té
un bon nivell: no només has acabat amb èxit el
teu doctorat sinó que, a més, has guanyat el premi
a la millor tesi en ciències (no només matemàti-
ques!) de l’any 2009 a McGill. Suposo que n’estàs
orgullosa...
M. C.: Si ja t’he dit que, en general, de les uni-
versitats catalanes sortim ben preparats! Vaig
estar molt contenta, no només pel fet de rebre el
premi, que sempre fa il.lusió i significa un reco-
neixement al treball d’aquests anys, sinó també
perquè va trencar uns quants tòpics: noia catala-
na (per desgràcia encara hi ha molta gent que ho
confon amb la imatge t́ıpica d’espanyola que fa
migdiades), sense un curŕıculum gaire especta-
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cular, i en l’àrea de matemàtiques (normalment,
enginyeria, medicina i qúımica són més popu-
lars). I no en sóc pas l’excepció! A la Universitat
McGill vaig coincidir amb en Marc Masdeu (es-
tudiant de doctorat) i en Gerard Freixas (post-
doc). Els dos formen part d’un dels grups de
teoria de nombres més importants i competitius
d’avui en dia, que té com a investigador princi-
pal l’Henri Darmon. I jo diria que els dos s’hi
han integrat amb molt d’èxit!
SCM: A part del reconeixement a la feina feta,
tenir aquest premi deu ser un bon puntet per al
teu curŕıculum.
M. C.: Quan un acaba el doctorat, en general,
no té ni massa experiència ni massa publicacions
que li donin solidesa investigadora. Qualsevol
detall, sigui un premi, sigui una menció, marca
una diferència i pot ser determinant a l’hora
d’aconseguir una beca o una feina. Al cap i a la
fi, el CV es un munt de puntets i tots compten!
SCM: I aquests tòpics que dèies, els catalans no
fem migdiades?
M. C.: Les fem quan la feina ens ho permet!
La situació al Quebec és una mica millor que
a la resta d’Amèrica, com a mı́nim entenen el
sentit d’identitat. Aix́ı i tot, em va sorprendre
que la realitat basca es coneix molt més que
la catalana. Però un cop deixes el Quebec la
situació, per desgràcia, és molt pitjor. Una gran
majoria de gent no ha sentit parlar ni de Cata-
lunya (encara que coneixen Barcelona), ni del
català. I quan els dius Espanya, evidentment
et parlen del flamenc, dels toros o dels Iglesias!
Una mica frustrant. Però sempre hem d’estar
preparats per parlar de Catalunya a qui vulgui
escoltar. Estic parlant de la societat d’una ma-
nera genèrica; dins de la comunitat matemàtica,
per sort, ens coneixen millor.
SCM: Quins són els teus plans de futur?
M. C.: Estic esperant la resolució de la beca del
Páıs Basc per a un postdoc de dos anys a Estats
Units. Com a dest́ı final, m’agradaria tornar i
treballar o bé a Catalunya, o bé al Páıs Basc;
però abans de fer-ho intento aprofitar al màxim
l’estada per les Amèriques, aprendre al màxim
dels grups d’aqúı. Aquest va ser el criteri per tri-
ar anar a fer el postdoc a la Universitat Vander-
bilt, a Tennessee. El grup format per l’Alexander
Ol’shanski, en Denis Osin i en Mark Sapir és
molt actiu i, encara que la teoria de grups en què
ells treballen no és exactament la que he estat
estudiant durant el doctorat, la complementa

perfectament. Crec que durant el postdoctorat
és més important ampliar i consolidar la base,
que no pas construir una especialització vertical.
SCM: Com és que has demanat una beca del Páıs
Basc?
M. C.: Perquè oficialment sóc basca! Té història.
Quan vaig acabar la carrera, vaig decidir que
volia fer el doctorat, però no tenia massa clar en
què. Vaig rebre el bon consell de la Rosa Maria
Miró d’anar a una escola matemàtica d’estiu a
Perugia. Un dels cursos que vaig triar va ser te-
oria de grups que, casualitats de la vida, donava
un professor basc, en Gustavo Fernández Alco-
ber. A Itàlia va ser on vaig prendre la decisió
que volia fer el doctorat en teoria de grups a
l’estranger. Però en aquell moment estava fora
de termini per intentar demanar qualsevol beca.
Aix́ı que vaig parlar amb en Gustavo d’anar
a estudiar al Páıs Basc un any i mentrestant
buscar on anar a fer el doctorat. Un cop al Páıs
Basc, el Gustavo va portar convidats en Vladi-
mir Remeslennikov i Ilya Kazachkov, que van
donar un minicurs en geometria algebraica so-
bre grups. Va ser llavors quan vaig veure clar
què volia fer. Vaig parlar amb en Vladimir, i em
va aconsellar d’anar al Canadà a estudiar amb
l’Alexei Miasnikov. Vaig contactar amb ell i va
acceptar ser el meu director de tesi. Gràcies a
ell, vaig ser acceptada a la Universitat McGill.
Un cop arribat el moment de buscar beques,
em vaig adonar que no tenia gaire opcions. Hi
havia beques per quedar-se a Catalunya, per
Europa, algunes per Estats Units, però llavors
no n’hi havia cap per anar al Canadà. Va ser en
Gustavo qui em va parlar de les beques del Páıs
Basc. Com que estava vivint alĺı, la vaig poder
demanar, me la van concedir i va ser aix́ı com
vaig poder anar a estudiar al Canadà. Realment
estic molt agräıda de l’oportunitat que em van
donar, molt.

L’estiu del 2005, abans d’anar cap a Canadà,
vaig assistir a un mes temàtic de teoria combi-
natòrica i geomètrica de grups organitzat pel
CRM a Barcelona. Aquest va ser el primer con-
tacte que vaig tenir amb el meu director, amb el
grup de Catalunya, l’Enric, en Pep i en Warren,
i amb altres persones que ara s’han convertit en
els meus companys.
SCM: Ja per acabar, aconselles anar a fer el doc-
torat a fora?
M. C.: La importància d’on es faci el docto-
rat, per a mi és secundària, compta potser per
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al curŕıculum. El que crec que és important és
que a un li agradi el que tria, que ho faci a
gust, i que hi hagi compatibilitat amb el direc-
tor/a de tesi. Ara, el que śı que aconsello és
una temporada a l’estranger, durant el doctorat
o el postdoctorat. És tota una experiència que
dif́ıcilment es pot suplir amb res més.
SCM: Què aconsellaries a un estudiant que acabi
la carrera ara i que li agradin les matemàtiques?
M. C.: Com ja t’he comentat, crec que els estu-
diants catalans hauŕıem de tenir una mica més
de previsió. Si algú es planteja fer el doctorat,
que prengui força des del principi i es mogui per
entendre si realment és el que li agrada. Que
s’informi sobre workshops (n’hi ha de pensats
especialment per a estudiants de carrera), cursos
d’estiu, conferències; que pregunti als seus pro-
fessors sobre què estan investigant (segurament

és molt diferent de les classes que donen); que de-
mani un problema senzill per anar treballant-hi
i veure si li agrada la investigació; que analit-
zi les alternatives que hi ha, sense caure en el
conformisme del que és més fàcil, ni tampoc per-
dre’s en la infinitat d’opcions. La investigació
s’ha de plantejar més com una vocació que com
una professió: t’ha d’agradar. Tenir dubtes és
natural, jo també els vaig tenir. Però molts cops,
per decidir si alguna cosa agrada, s’ha d’inten-
tar!
SCM: Montse, moltes gràcies per l’estona que
ens has dedicat, esperem que aquesta entrevista
pugui servir per animar algun estudiant que s’esti-
gui plantejant una experiència internacional com
la teva, i et desitgem els millors èxits per al teu
futur professional.
M. C.: Gràcies a vosaltres.

2010 Mathematics Subject Classification

El Mathematics Subject Classification és una
classificació de les matemàtiques en temes i sub-
temes als quals s’ha assignat un codi.

El 1991, els comitès editorials del Mathema-
tical Reviews i del Zentralblatt für Mathematik
van dissenyar i començar a utilitzar aquesta clas-
sificació; el seu ús s’ha popularitzat a gairebé
tota la comunitat matemàtica. L’any 2000 se’n
va fer una primera revisió, que ha estat vigent
fins ara. Fa pocs mesos se n’ha fet una nova adap-
tació per tal d’incorporar-hi els temes emergents
en matemàtiques apareguts al llarg dels últims
anys. La revisió l’han duta a terme conjunta-
ment els editors del Mathematical Reviews i del
Zentralblatt für Mathematik, amb l’ajuda de
nombrosos comentaris i suggeriments fets per la
comunitat matemàtica, durant els més de dos
anys que ha durat el procés de revisió.

L’objectiu principal d’aquesta classificació és
facilitar als usuaris de la literatura matemàtica
la identificació dels articles que puguin ser del

seu interès. Conté seixanta-tres temes, cadascun
identificat amb un nombre de dos d́ıgits. Per
exemple, 05 és combinatòria, 11 teoria de nom-
bres, 20 teoria de grups, 30 funcions de variable
complexa, 34 equacions diferencials ordinàries,
54 topologia general, 62 estad́ıstica, o 97 edu-
cació matemàtica. Cada tema està dividit en
subtemes, identificats per lletres de la A a la
Z, i cada subtema està encara subdividit en te-
mes espećıfics codificats amb dos d́ıgits més; en
total estan recollides prop de 5.000 entrades a
la classificació. Per exemple, si Rouche i Frobe-
nius publiquessin avui el seu conegut teorema
per estudiar sistemes d’equacions, el seu treball
quedaria etiquetat amb el codi �15A06� (15
és �àlgebra lineal i multilineal�, A és �àlgebra
lineal bàsica� i 06 és �equacions lineals�).

Podeu trobar la nova classificació al web
de l’AMS: http://www.ams.org/mathscinet/msc/
msc2010.html i a la de Zentralblatt für Mathema-
tik: http://www.zentralblatt-math.org/msc/en/.
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